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یــادداشـــت
 توافق با غربی ها شاید همین فردا

 چرا سپاه از فهرست تروریسم 
خارج نشد؟

معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور با بیان 
اینکه خارج کردن سپاه از لیست ترور )نه 
تحریم( پیشنهاد آمریکا به دولت قبل بود تا 
ایران را وادار به پذیرش مذاکرات منطقه ای 
و موشکی کند به این پرسش که چرا سپاه 
از فهرست تروریسم خارج نشد، پاسخ 
داد. محمد جمشیدی در توییتر نوشت: 
خارج کردن سپاه از لیست ترور )نه تحریم( 
پیشنهاد آمریکا به دولت قبل بود تا ایران را 
وادار به پذیرش مذاکرات منطقه ای و موشکی 
کند. آمریکا می گفت بدون مذاکره منطقه ای 
و موشکی، بازگشت به توافق ۲۰۱۵ نیز 
این  آقای رئیسی  تیم  غیرممکن است. 
خواسته را رد کرد. آمریکا بار دیگر پیشنهاد 
داد که سپاه از فهرست تروریسم خارج شود 
و در عوض آن، ایران قاتلین حاج قاسم را 
فراموش کند. ایران گفت »نه.« آمریکا سه بار 
دیگر پیشنهادهایی برای امنیت نیروهایش 
داد. ایران همه را رد کرد و آمریکا نهایتا پا 

پس کشید. حالا چه کسی امتیاز داده؟

  تبریک سخنگوی دولت 
به مناسبت روز پزشک 

سخنگوی دولت با تبریک روز پزشک یاد 
شهدای مدافع سلامت را گرامی داشت.  علی 
بهادری جهرمی در توییتر نوشت : تعهد و 
اخلاص وجه تمایز جامعه پزشکی ما است. 
سختی و اهمیت کار پزشک و کادر درمان 
در کرونا بیش ازپیش نمایان شد. روز پزشک 
را خدمت همه پزشکانی که درد را درمان 
می کنند و امید می بخشند، تبریک عرض 
می کنم. جای شهدای مدافع سلامت در 
بین ما خالیست، راه آنها پر رهرو و یادشان تا 

همیشه گرامی. 

 پیگیری دستور
  رئیس قوه قضائیه 

در خصوص فولاد مبارکه
رئیس کل دادگستری استان تهران با 
اشاره به پیگیری دستور رئیس قوه قضائیه 
در خصوص گزارش اخیر تحقیق و تفحص 
مجلس در مورد فولاد مبارکه گفت: آخرین 
پیگیری ها از کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
شورای اسلامی حاکی از این است که هنوز 
گزارش تحقیق و تفحصی در مورد فولاد 
مبارکه تدوین و نهایی نشده و یا حداقل به 
هیات رئیسه مجلس اعلام نشده تا به قوه 
قضائیه ارسال شود. به گزارش ایسنا به نقل 
از دادگستری کل استان تهران، در راستای 
پیگیری دستور رئیس قوه قضائیه در خصوص 
گزارش اخیر تحقیق و تفحص مجلس در 
مورد فولاد مبارکه، علی القاصی رئیس کل 
دادگستری استان تهران گفت: روز گذشته 
در جلسه شورای عالی قوه قضائیه، ریاست 
محترم دستگاه قضا در خصوص اخباری که 
پیرامون گزارش های مفاسد رخ داده در فولاد 
مبارکه مطرح شده بود، دستوری صادر کردند 
تا موضوع به طور دقیق، جامع، سریع و در 
چارچوب قوانین پیگیری شود و شعب ویژه ای 
برای رسیدگی به این موضوع در دادسرا و 

دادگستری تهران تعیین گردد. 

محیط زیست دغدغه ائمه جمعه 
سخنگوی شورای سیاستگذاری ائمه 
جمعه کشور یکی از دغدغه های ائمه جمعه 
را مساله محیط زیست خواند که برخی از 
ائمه جمعه از تریبون نماز جمعه به پیگیری 
این مساله مهم می پردازند. حجت الاسلام 
علی نوری با بیان اینکه نهاد امامت جمعه 
خود را مکلف می داند در برابر بیانات رهبری 
و مطالبات ایشان پاسخگو باشد، افزود: 
پس از این دیدار ائمه جمعه در پاسخ به 
رهنمودهای مقام معظم رهبری در نامه 
مشترکی از معظم له قدردانی داشتند و 
آمادگی خود را برای اجرای بیانات ایشان 
اعلام کردند که امیدواریم با عمل به آن ها به 

نماز جمعه تراز انقلاب اسلامی برسیم. 

 حمایت آمریکا
 از کاهش تنش درمنطقه

ایالات متحده در واکنش به اعلام ارتقای 
روابط ایران و امارات به سطح سفیر، تأکید 
کرد که آمریکا از کاهش تنش در منطقه 
»الحره«،  گزارش  به  حمایت می کند. 
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
کنفرانس مطبوعاتی خود در واکنش به 
اعلام ازسرگیری فعالیت سفیر امارات در 
تهران، گفت: »امارات بارها نشان داده که 
می تواند با تقویت روابط دیپلماتیک خود 
نقشی سازنده و مؤثر در کاهش تنش های 
منطقه ای داشته باشد.« وی با بیان اینکه 
دولت آمریکا در کنار امارات و دیگر شرکای 
خود در شورای همکاری است، افزود: 
»رویکرد گسترده تری به سمت کاهش 
تنش در منطقه ایجاد شده که واشنگتن 
کاملا از آن حمایت می کند.« روز یکشنبه، 
امارات اعلام کرد که تا چند روز آینده سفیر 
خود را بعد از ۷ سال توقف فعالیت به تهران 

بازخواهد گرداند. 

کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه گفت: امروز 
همگان نه تنها بر اقتدار نظامی و بازدارندگی 
کشور ما معترف هستند بلکه پیشرفت های 
نظامی و دفاعی ما از محاسبه دشمنان اصلی 
نظام جمهوری اسلامی نیز خارج شده است.  
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
به مناسبت روز صنعت دفاعی، به مدت ۲ 
ساعت از نمایشگاه دستاوردهای وزارت دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مسلح با عنوان »صنعت 
دفاعی، دانش بنیان، اقتدارآفرین« بازدید به 
عمل آورد و از نزدیک با توانمندی های حوزه 
دفاعی کشور آشنا شد. دستاوردهای موجود 
در این نمایشگاه، در سه بخش »سامانه های 
الکترونیک«،  جنگ  و  هوایی  پدافند 
»دستاوردهای دو سال اخیر وزارت دفاع 
در حوزه های رزم موشکی، رزم هوایی، رزم 
دریایی و رزم زمینی« و همچنین »سرریز 
فناوری های دفاعی جهت رفع گلوگاه های 
صنعتی کشور« به نمایش درآمده بود. محسنی 

اژه ای در جریان بازدید از بخش های مختلف 
نمایشگاه روز صنعت دفاعی، طی سخنانی 
توانمندی های  به دستاوردها و  اشاره  با 
ارزشمند نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
و وزارت دفاع، این دستاوردها و توانمندی ها را 
غرورآفرین دانست و اظهار کرد: پیشرفت های 
نظام و کشور در حوزه صنایع دفاعی به واسطه 
تلاش ها و مجاهدت های فعالان این حوزه در 
بخش های مختلف از جمله وزارت دفاع، نه تنها 
با چهار دهه پیش که حتی با چهار سال پیش 
هم قابل مقایسه نیست و این امر بیانگر توسعه 
روزافزون صنایع دفاعی کشور است. رئیس قوه 
قضائیه تصریح کرد: محصولات و دستاوردهای 
صنایع دفاعی کشور حقیقتاً شگرف و قابل 
اعتنا است و پیشرفت های صورت گرفته در 
این حوزه علاوه بر به ارمغان آوردن قدرت 
بازدارندگی برای کشور و نظام، منجر به تزریق 
حس اعتماد به نفس در جامعه و بالاخص میان 
جوانان و ایجاد و گسترش روحیه خودباوری 

و غلبه بر مشکلات و موانع شده است. رئیس 
دستگاه قضا با اشاره به ناتوانی دشمن در 
پیاده سازی اغراض شیطانی و تجاوزکارانه 
خود در قبال ایران اسلامی به واسطه اقتدار 
نظامی و بازدارنده کشور، بیان داشت: در یک 
مقطعی دشمن تصور می کرد که در کمترین 
زمان می تواند بر کشور ما مسلط شود؛ اما امروز 
همگان نه تنها بر اقتدار نظامی و بازدارندگی 
کشور ما معترف هستند بلکه پیشرفت های 
نظامی و دفاعی ما از محاسبه دشمنان اصلی 
نظام جمهوری اسلامی نیز خارج شده است. 
رئیس قوه قضائیه با اشاره به اهمیت اصل 
بومی بودن تجهیزات نظامی و دفاعی کشور، 
گفت: امروز ما در عرصه تجهیزات نظامی و 
دفاعی دارای مهندسی و دانش بومی هستیم، 
به گونه ای که دشمن حتی در صورت ضربه 
زدن، نمی تواند این دانش و مهندسی را در 
کشور ما از بین ببرد و این نکته بسیار حائز 

اهمیتی است. 

احتمال اینکه بعد از مذاکرات طولانی خصوصا در 
دوره فعلی، برجام به نتیجه نرسد؛ کمتر و کمتر می شود.  
نتیجه گیری از مذاکرات به صورت کلی به شرح زیر است. در 
داخل خارج نشدن سپاه از فهرست تحریم ها را پذیرفته اند. 
در عین حال طرف مقابل مخالف برجام، تل آویو است. آنها 
به معنای واقعی کلمه نه اینکه بخواهند سیاست ورزی کنند 
بلکه نگران توان هسته ای تهران هستند که این توان تا چه 
میزان تا ساختن یک سلاح هسته ای فاصله دارد. با توجه 
به اینکه ایران اعلام کرده که اسرائیل را نابود خواهد کرد، 
طبیعتا آنها از توان نظامی ایران و داشتن سلاح هسته ای) 
با وجود اینکه ایران بارها اعلام کرده به سمت ساخت سلاح 
هسته ای نمی رود(  توسط تهران بیمناک هستند. بنابراین نه 
آمریکایی ها و نه اروپایی ها بلکه این اسرائیل است که به دلیل 
آن تهدید هستی شناسانه ای که از جانب ایران متوجه تل آویو 
بوده است؛ نمی خواهند توافقی صورت گیرد.  اسرائیلی ها 
ترجیح می دهند حالت نه جنگ و نه صلح؛ همچنان باقی 
بماند تا زمینه برای دخالت نظامی علیه ایران فراهم شود. چرا 
که اگر توافق صورت گیرد آن وقت دیگر مساله دخالت نظامی 
تل آویو علیه تاسیسات  هسته ای ایران عملا بلا موضوع خواهد 
شد.  امکان ندارد که توافق هسته ای بعد از ماه ها تلاش صورت 
گرفته باشد؛ بعد تل آویو خط و نشان بکشند. مانع اصلی 
همچنان تل آویو است که رضایتی به توافق  ندارد. از سوی 
دیگر دولت بایدن همانند فشاری که میانه روها بر تندروها 
وارد می کردند عین همان حالت را بایدن بر روی تندروهای 
اسرائیل وارد می کند. آنچه این موضوع را پیچیده کرده؛ 
انتخابات اسرائیل است. قطعا آقای نتانیاهو و جریان های 
تندرو در این کشور حاضر و آماده هستند که موافقان توافق را 
راضی کنند که امنیت اسرائیل را به خطر انداخته اید. این مورد 
کار را پیچیده کرده است اما به نظر می رسد در تل آویو هم 
تندروها کوتاه آمده اند و مجبور هستند که توافق را بپذیرند. 
در عین حال بسیار نگران و مراقب هستند و فعالیت هسته ای 
ما را رصد می کنند که آیا ایران به ساخت سلاح هسته ای 

نزدیک می شود یا خیر؟

خبــــــر
 ساماندهی مراکز غیر مجاز توزیع دام زنده 

دادستان تهران از اجرای طرح ساماندهی مراکز غیرمجاز 
توزیع دام زنده خبر داد. علی صالحی در راستای مقابله با 
آلودگی های زیست محیطی و جلوگیری از شیوع بیماری های 
خطرناک مشترک بین انسان و دام، بیان کرد: بازرسی مستمر از 
مراکز تولید و پخش فراورده های خام دامی، نظارت بر عملکرد و 
وضعیت بهداشتی کشتارگاه ها، جلوگیری از فعالیت مراکز غیر 
مجاز نگهداری و کشتار دام، به ویژه در محل سکونت و معابر 
تهران و مراکز عرضه دام زنده، در دستور کار قرار گرفت. وی 
افزود: این برنامه در حال حاضر در دستور کار دادسرای ناحیه ۲۶ 
تهران )جرایم پزشکی، بهداشتی و دارویی( قرار گرفت و در این 
مرحله، دستور قضائی جهت ورود، بازرسی، جمع آوری و پلمب 
مراکز عرضه و کشتار غیر مجاز دام در منطقه ۴ شهرداری تهران 
خطاب به اداره دامپزشکی تهران و پلیس امنیت اماکن فاتب و 

شهرداری این منطقه صادر شد. 

 آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان اینکه 
امام)ره( عبد صالح خدا بود و دل در گرو خداوند 
متعال داشت، اظهار داشت: تمام وجود امام)ره( 
صرف خدمت به مردم بود لذا عهد و پیمان و میثاق 
با ایشان، میثاق و عهد با همه خوبی ها و ارزش ها 
است. از روح بلند امام)ره( کمک بخواهیم و مدد 
بجوییم که به اذن پروردگار، روح بلند ایشان و 
ارواح مطهر شهیدان، دولت را مدد کنند تا بتواند 
خدمتگزار مردم باشد چرا که خدمت به مردم 
بهترین زمینه قرب به پروردگار متعال بعد از 
انجام فرایض است. آیت  ا... سید ابراهیم رئیسی 
با اشاره به این تعبیر امام رضا)ع( که هیچ امری 
مثل خدمت به مردم زمینه قرب و نزدیکی به 
خداوند متعال را فراهم نمی کند و امروز این زمینه 
برای ما وجود دارد، گفت: امروز در این کره خاکی 
خیلی ها مدعی خدمت به مردم هستند. حتی 
اگر از کسانی که در کشور بیگانه ای حضور دارند، 
سوال شود اینجا چه می کنید، می گویند آمدیم به 
مردم خدمت کنیم، اما حقیقت آن است آنچه این 
مدعیان انجام می دهند، یک خدمت منفعت گرا 
است. رئیس جمهور ادامه داد: این مدعیان برای 
نفع خودشان خدمت می کنند و اگر مورد سوال 
قرار بگیرند هم می گویند که دنبال نفع خودمان 
هستیم. این یک نگاه ماتریالیستی یا مادی گرایانه 
به خدمت است. می گویند هیچ کاری نمی کنیم 
و قدمی برنمی داریم الا اینکه به نفع خودمان، 
حزب مان و جریان مان باشد. رئیسی نوع دیگر 
خدمت را خدمت از سر نوعدوستی دانست که از 
سر دلسوزی انجام می شود و تصریح کرد: کسانی 
که از سر نوعدوستی خدمت می کنند در عالم 
بسیارند. این نوع از خدمت نیز برگرفته از نگاه 
اومانیستی، انسان مدارانه و انسان محوری است. 
رئیس جمهور با بیان اینکه آن نوع خدمتی که 
امام)ره( به ما آموختند، خدمت برای خدا است، 
خاطرنشان کرد: در این نگاه برای تمام اقداماتی 

که انجام و گام هایی که برداشته می شود، 
نباید نسبت به احدی منت داشت چرا 
که این نوع خدمت فقط باید برای خدا 
انجام شود تا قیمت پیدا کند. این امر 

مهم، آموخته امام به مردم و دولتمردان 
ایران اسلامی است و امروز به 

عنوان میثاق با امام)ره( پیمان 
می بندیم که خدمت مان برای 
خدا باشد، چرا که وقتی 
خدمت برای خدا باشد در 
احساس  مقطعی  هیچ 
خسران به انسان دست 

نمی دهد، بلکه به انسان انگیزه و به خدمت او 
برکت می دهد. رئیسی با تاکید بر اینکه این نگاه 
امام)ره( تشریفاتی نبود، گفت: امام )ره( در پرتو 
خداباوری، مردم را باور داشت و جلب رضای آنان 
را زمینه قرب پروردگار متعال می دانست. بر همین 
اساس دولت مردمی سرلوحه کار خود را توجه به 
مردم، باور به مردم و مردمی اداره کردن کشور 
می داند و حقیقتاً به میدان دادن و اعتماد کردن 
به مردم و به خصوص جوانان باور وثیق دارد و آن 
را عمل به سیره امام راحل می داند. رئیس جمهور 
با اشاره به اینکه امام )ره( در دفاع مقدس به مردم 
و جوان ها اعتماد کردند، افزود: اعتماد ایشان 
به مردم و جوانان موجب شد که هم انقلاب به 
پیروزی برسد و هم انقلاب و نظام اسلامی تثبیت 
شود لذا باید توجه عملی امام راحل به مردم و 
جوانان را سرلوحه کار خود قرار دهیم. رئیسی نکته 
مهم دیگر در سیره و آموزه های امام )ره( را اجرای 
عدالت عنوان کرد و اظهار داشت: دولت مردمی 
پیمان با امام را برای اجرای این اصل هم بسیار 
مهم می داند. امام )ره( عمیقاً اعتقاد داشتند دین 
برای اجرا کردن عدالت است؛ چه در زمان حضور 
مقدس معصوم)ع( چه در زمانی که معصوم غایب 
است باید دین و عدالت اجرا شود. رئیس جمهور 
این نکته مهم را وجهه تمایز و تفاوت امام راحل و 
برخی دیگر از دین شناسان برشمرد و تصریح کرد: 
تفاوت امام)ره( این بود که معتقد بودند انسان 
معاصر باید در متن جامعه به دین عمل کند و 
تلاش حکومت و دولتمردان هم بر این اصل استوار 
باشد که باید و نباید دین را تحقق ببخشند. رئیسی 
با بیان اینکه پیمان دوم ما با امام راحل این است 
که همچون ایشان، دین را نسخه ای نجات بخش 
و سعادت آفرین برای جامعه بشری می دانیم که 
باید در جامعه اجرایی و عملیاتی شود، خاطرنشان 
کرد: برخی معتقدند که این امری دست نایافتنی 
است، اما باور ما این است که اگر اینگونه بود ائمه 
خود را الگو و اسوه جامعه معرفی نکرده و 
به ما توصیه نمی کردند که به آنان اقتدا 
کنیم. ائمه توکل، ایمان به خدا، صبر، 
ایستادگی در راه هدف، دشمن شناسی 
و دشمن ستیزی را به ما آموختند که 
اینها اموری دست یافتنی هستند. 
رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
قاسم  حاج  مثل  چهره ای 
مسیر  این  در  هم  سلیمانی 
حرکت می کند و مورد توجه 
مردم قرار می گیرد، گفت: 
به همین دلیل است که به 

تعبیر مقام معظم رهبری شهید سلیمانی یک 
مکتب محسوب می شود. مکتب او در امتداد 
مکتب عاشورا و در امتداد مکتب امام رضوان ا... 
تعالی علیه است، اما خودش می شود یک مکتب که 
باید به روش او نگاه کرد و او را الگو قرار داد. رئیسی 
نکته مهم و محوری در این مسأله را اجرای عدالت 
دانست و افزود: امام در آموخته ها و کتاب هایشان 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، همواره مردم را 
تاکید و دعوت به این می کردند که می توان عدالت 
را اجرا کرد. همچنین به مجلس شورای اسلامی 
برای وضع قوانین عادلانه، به قضات برای داوری 
عادلانه و به مجریان برای اجرای عادلانه قوانین 
تاکیدات جدی داشتند. رئیس جمهور اظهار 
کرد: امام راحل همواره تاکید داشتند که این 
انسان های عادل هستند که می توانند عدالت را 
اجرا کنند و لذا همواره تأکید به گزینش افرادی 
داشتند که دارای صفات عالی انسانی و به خصوص 
صفت عدالت باشند. اجرای عدالت در جامعه امر 
بسیار مهمی است و لذا امروز باید همه دولتمردان 
به تأسی از امام بزرگوارمان و رهبر فرزانه انقلاب 
اسلامی که بهترین مفسر و مبین خط امام )ره( در 
جامعه هستند، در این زمینه تلاش کنند. رئیسی 
با تاکید بر اینکه امروز اگر می خواهیم در خط 
امام حرکت کنیم، مفسر این خط رهبری معظم 
انقلاب اسلامی است، تصریح کرد: همه باید مشی 
عادلانه را مورد توجه قرار دهیم و به خودمان و به 
مجموعه مان اجازه ندهیم که کوچک ترین تخطی 
از عدالت بشود چرا که آنچه مردم می پسندند، 
همین است. رئیس جمهور با اظهارامیدواری 
نسبت به اینکه در هفته دولت توجه به خدا، مردم 
و توجه به اصل بسیار مهم و نجات بخش عدالت مد 
نظر و مورد توجه و سرلوحه کار همه دولتمردان 
قرار گیرد، خاطرنشان کرد:  اگر در این مسیر گام 
برداشته شود، تردید نداریم که روح مطهر امام 
راحل و ارواح مطهر شهیدان مدد خواهند کرد 
که بتوانیم در این مسیر توفیق پیدا کنیم و این 
همان چیزی است که رضای حق و اعتماد مردم 
را افزون می کند. رئیسی اعتماد مردم را سرمایه 
بزرگی دانست و با بیان اینکه اینجا در کنار مرقد 
امام )ره( به خاطر اعتماد مردم خداوند متعال را 
شاکر هستیم، گفت: اعتماد مردم به دولت یکی از 
نعمت های خدا و سرمایه بزرگی است که همواره 
باید پاس داشته شده و روز به روز افزون شود. شکر 
این نعمت، خدمتگزاری خالصانه به مردم است که 
سرمایه اجتماعی کشور، نظام و دولت را افزایش 
می دهد و امیدواریم خداوند متعال این سرمایه 
عظیم را برای ما همواره حفظ کند و ارتقا ببخشد. 

رئیس جمهور: 

باید مشی عادلانه را مورد توجه قرار دهیم 
    اعتماد مردم به دولت لطف خداست 

آرمان ملی: یادگار امام)ره( در مراسم تجدید 
دولت  هیات  اعضای  و  رئیس جمهور  میثاق 
با آرمان های امام خمینی)ره( اظهار داشت: 
امیرالمؤمنین)ع( می فرمایند در حلقه مشاوران 
حاکم اسلامی، که تصمیم سازان هستند، فردی 
که دارای سه صفت هست را نباید راه بدهد. ایشان 
با نهی شدید می فرمایند که در حلقه مشاورانت 
»بخیل« را داخل نکن؛ بخیلی است که فضل را 
از تو و مردم بر می گرداند. به تعبیری اگر بخواهیم 
فضل را به لسان امروزی معنا کنیم، هر آن چیزی 
است که موجب رفاه بیشتر مردم می شود. هرکسی 
ریشه ای در بخل دارد و مانع رفاه شود به شما وعده 
... سید حسن خمینی گفت:  فقر می دهد.. آیت ا
دومین مطلبی که اشاره می فرمایند، »ترسو« است؛ 
چون ترسو تو را از امور باز می دارد. امام بزرگوار در 
کتاب های اخلاق بسیار به اخلاق سه بعدی و دو 
بعدی اشاره می کنند. اخلاق در مکاتب اخلاقی 
گاهی حدّ وسط دو طرف افراط و تفریط دانسته شده 
و گفته اند که انسان دارای سه قوه غضبیه، شهویه 
و مفکره است. اگر قوه غضبیه در حالت افراط قرار 
بگیرد آدمی به تهور کشیده می شود و اگر در حالت 

تفریط قرار بگیرد به جبن و ترس منتهی می شود؛ 
اما اگر در حالت اعتدال قرار بگیرد، شجاعت است. 
وی افزود: فرق بزرگ بین تهور، جبن و شجاعت 
این است که این قوه در خدمت عقل باشد و اگر 
آدمی با عقلش به نتیجه ای رسید بتواند برای آن 
هزینه بدهد و ایستادگی کند؛ یک جا مثل داستان 
کربلا باید از جان بگذرد، یک جا مثل داستان امام 
مجتبی)ع( باید از آبرو بگذرد و یک جا از پول بگذرد. 
پس شجاعت یعنی اینکه انسان مالک قوه غضبیه 
خودش باشد. یادگار امام)ره( بیان کرد: : یک مدیر یا 
مشاور تنها به شرطی مدیر اسلامی است که شجاع 
باشد؛ نه از حرفی بترسد، نه از عزلی وحشت کند و 
نه در مقابل دشمن خارجی متزلزل باشد. یکی از 
مستمرترین صفاتی که رهبر معظم انقلاب در مورد 
امام بیان می کنند و کاملا درست است و می شود 
گفت امام را از اقرانش متمایز کرده، »شجاعت« 
است؛ شجاعت در آن گاه که باید بجنگد، صلح کند، 
بر عقیده بایستد و حرف حق را بزند. سید حسن 
خمینی اظهار کرد: سومین صفتی که امیرالمؤمنین 
فرموده اند در مشاوران شما نباشد، »حریص« است. 
حرص فی نفسه در زبان عربی صفت منفی نیست 

و بعضا به پیامبر)ص( هم نسبت داده شده است. 
میل شدید به بدی ها انسان را با سر به زمین می زند 
و میل شدید به خوبی ها آدمی را به تعالی می رساند. 
آدمی وقتی قدرت پیدا می کند باید مراقب باشد که 
دیگران کار بد او را تزئیین نکنند. همواره این مسأله 
هست که ممکن است کسانی باشند که برای خوش 
آمد آدمی کارهای بد او را زینت ببندند. وی ادامه 
داد: جالب است که علل الشرایع ابن صدوق همین 
روایت را نقل کرده و گفته وصیت پیامبر)ص( به 
امیرالمؤمنین)ع( بوده و فقط وصیت علی)ع( به 
مالک نیست. اما این صفات از یک نگاه واحد و از یک 
نگاه متعدد هستند. اگر به واقعیت نگاه کنیم واحد و 
اگر به نمودشان نگاه کنیم متفاوت هستند. یادگار 
امام تصریح کرد: در اینکه سعدی می گوید »ما با 
توایم و با تو نه  ایم« یک نکته هست و آن اینکه 
آدمی به خداوند سوء ظن دارد. شبی که جنگ احد 
به پایان می رسد مسلمانان خیلی وحشت دارند و 
آنجا قرآن می گوید آرامشی فرستادیم و دل های شما 
را فرا گرفت و آنهایی که مؤمن بودند با این آرامش 
خوابیدند اما گروهی به خدا بدگمان بودند؛ وقتی 

چنین بدگمانی عارض شد، می ترسند. 

آیت ا... سید حسن خمینی: 

یک  مدیر تنها  به  شرطی  مدیر اسلامی  است  که  »شجاع«  باشد 

دیــدگــــاه
 تلاش  دولت  برای  جذب  سرمایه  ایرانی ها

بررسی عملکرد اقتصادی دولت سیزدهم در شرایطی که 
دولت هنوز نتوانسته آنگونه که باید و شاید در عرصه بین المللی 
دستاوردی را به دست آورد، امر دشواری است. با این وجود دولت 
سیزدهم در اولین اقدام خود در حوزه اقتصاد در جهت حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی حرکت کرد که هرچند از نظر علمی اقدامی صحیح 
است اما در شرایط فعلی فشار مضاعفی را بر دوش مردم تحمیل 
کرده است. دولت  گفته است که در ارتباط با حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی با پرداخت یارانه نسبت به جبران آسیب این طرح به مردم 
اقدام کرده است اما در عمل چنین نیست و حتی می توان مدعی 
شد وضعیت تورم بعد از اجرای این طرح در مقایسه با گذشته 
بهتر نشده است. افزایش تورم به طور طبیعی اتفاق نمی افتد و این 
سیاست های پولی و مالی دولت هاست که آثار خود را در بخش 
تورم به نمایش می گذارد. از این رو دولت فعلی نیز نمی تواند 
شرایط اقتصادی را بر گردن دولت قبل بیندازد. البته این شرایط 
بر گرفته از وضع تحریم علیه ایران است که در حال مذاکره برای 
رفع آن تحریم ها هستند.  اگر اتفاق مثبتی در این حوزه حادث 
شود به طور یقین شرایط اقتصادی بهتر خواهد شد. دولت در پسا 
توافق، نباید به رفع تحریم ها بسنده کند. در بسیاری از حوزه های 
اقتصادی در ایران سال هاست عملا  سرمایه گذاری ای صورت 
نگرفته. یکی از این حوزه ها بخش نفت و گاز است.  دولت باید برای 
بازگرداندن سرمایه های خارجی که در دولت قبل به قراردادهایی 
هم منتج شده بود، تلاش کند، ضمن اینکه فضای کسب و کار 
را در ایران بهبود بخشد. اگر فضای کسب و کار در ایران بهبود 
نیابد شاهد خروج سرمایه از کشور خواهیم بود که این مورد نیز 
در نهایت ورود سرمایه خارجی بعد از بازگشت به برجام را بی اثر 
خواهد کرد. از این رو پیشنهاد این است که دولت محترم با رایزنی 
با دستگاه قضائی کشور از تمامی ایرانی های خارج از کشور بخواهد 
که به منظور سرمایه  گذاری وارد کشور شوند. چند روز پیش 
خبری مبنی بر اینکه سرمایه ایرانی های خارج از کشور حدود دو 
و نیم تریلیون دلار است، منتشر شد. اگر دولت رئیسی بتواند تنها 
۱۰ درصد این سرمایه را مجاب به حضور در کشور کند، یعنی 
چیزی برابر با ۲۰۰ میلیارد دلار سرمایه خارجی به کشور سرازیر 
می شود.  در این صورت بسیاری از مشکلات و مسائل کشور از 

جمله بیکاری، رکود و تورم حل خواهد شد. 

مهدی پازوکی    
اقتصاددان

 رئیسی به برجام
 بی توجه نیست

 فعال سیاسی اصولگرا گفت: 
دولت مذاکرات را خوب مدیریت 
کرد و آنهایی که می گویند »دولت 
برای پسااحیای برجام برنامه ندارد« 
شاهد و مدرکی ارائه بدهند و بگویند 
»به این دلایل دولت توانمندی 
بهره مندی کامل از مزایای اقتصادی 
برجــــام را ندارد.« سیدحسین 
نقوی حسینــــی درباره توانایی 
دولت رئیسی برای بهره گیری از 
فرصت های اقتصادی احیای برجام 
گفت: این دولت از همان ابتدا بنای 
رسیدگی به امور کشور را بر موضوع 
برجامی  مذاکرات  نتیجه بخشی 
نگذاشت بلکه برجام را بخشی از 
هدفش در حوزه سیاست خارجی 
تعریف کرد، بر همین اساس نگاه به 
شرق را در دستورکار خود قرار داد و 
موفقیت های خوبی هم در این مسیر 
به دست آورد اما این به آن معنا 
نیست که دولت سیزدهم به برجام 
توجهی ندارد. هر چند دولت آقای 
رئیسی شعارش این بود که همه چیز 
برجام نیست و این شعار را در مقام 
عمل نیز دنبال کرد اما این دولت 
تأثیر احیای برجام را می داند و اگر 
این توافق صورت بگیرد، قطعا اثراتی 
در حوزه اقتصادی و بین المللی برای 

کشور در پی خواهد داشت.

صادق زیباکلام
  استاددانشگاه

رئیس قوه قضائیه : 

پیشرفت های صنایع دفاعی ما  با  چهار سال پیش هم  قابل  مقایسه  نیست

ادعاهای مطرح شده علیه 
ایران گمراه کننده است

 مشاور تیم مذاکره کننده ایران 
در مذاکرات وین به ادعاهای 
مطرح شده درباره مواضع ایران 
در قبال احیای برجام واکنش 
نشان داده و آن را »گمراه کننده« 
خواند. محمـــــد مرنــدی در 
واکنش به ادعاهای مطرح شده 
از سوی یک مقام آمریکایی در 
گفت وگو با خبرگزاری رویترز، 
در صفحه توییترش نوشت: بسیار 
گمراه کننده است. من ماه هاست 
نام  که می گویم خارج کردن 
»فهرست  از  پاسداران  سپاه 
سازمان های تروریستی« آمریکا 
یک پیش شرط »برای توافق در 
وین« نیست. مرندی ادامه داد: 
مادامی که شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به طور 
دائمی پرونده اتهامات ساختگی 
علیه ایران را مختومه اعلام نکند، 
هیچ توافقی اجرایی نخواهد شد.  

سیاست ایران گسترش 
روابط با چین است

 
سخنگــــوی پیشین وزارت 
امورخارجه ایران با اشاره به مساله 
چین هراسی تاکید کرد: نا گفته 
نماند در بخش وسیعی از مردم 
ایران دیدگاه ها و همکاری نسبت به 
چین مثبت است. حمید رضا آصفی 
با اشاره به مساله چین هراسی در 
نظر دور  از  نباید  افزود:  ادامه 
داشت بخشی از این نگرش ریشه 
در گذشته دارد که سیاست های 
رژیم پیشین هم پیمان با آمریکا و 
غرب بود و عملا کشورهایی مانند 
چین در زمره دوستان ایران قرار 
نمی گرفتند اما پس از پیروزی 
انقلاب و با تغییر رویکرد جمهوری 
اسلامی نگاه به چین متفاوت از 
اظهار  وی  است.  شده  گذشته 
داشت:  شخصاً تصور می کنم این 
تعبیر قدری مبالغه آمیز بوده و با 
واقعیات کنونی تطبیق نمی کند 
شاید بهتر است گفته شود نگاه و 

نگرش انتقادی به روابط با چین. 


